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Naši dopisi. 
V Gorici 12, nov. — Naše volitve so opravljene. 

Na l a š k i strani bo en sam nov poslanec (g. Grasser), 
na s l o v e n s k i pa 4 gospodje: Ign. K o v a č i č , Andr. 
K o c i j a n č i č , M a h o r č i č in Fr . Po v š e . Dr. T o n -
k l i - a ne štejem med nove, ker je že star zoanec v 
naši deželni hiši. Nov kot poslanec je slednjič g. na
mestnik baron P i n o , sicer pa — kot nekdanji cesarski 
komisar — tudi dober zborničin znanec. Stari po
slanci, katerih pa v prihodnjem zborovanji ne bo več v 
zboru , so: Lavrič in Dolijak (umrla), gg. Orne , Polaj 
in Zigon. Sploh smemo biti zadovoljni z izidom volitev, 
pa n e , da bi morali za ugodni njih izid biti hvaležni 
„Slogi". To se je pokazalo sosebno včeraj. Veliki po
sestniki so navadno svojegiavni — to se je videlo že o 
volitvah poprejšnjih let; in tako je bilo tudi včeraj. 
Kaj je pomagalo ,,Slogi" postavljati kandidate? Eden, 
g. Godina, se j e bil že prej kandidature odpovedal, in 
včeraj niso hoteli volilci za nobenega „Sloginih" mož 
nič vedeti; samo g. K o v a č i č jim je bil še precej po 
volji. Glasovi so se torej cepili še bolj, ko smo poprej 
mislili; bati se je bilo, da ne bi prišla v zbor (drž. po
slanca) baron Tacco in („Slogin") fg. Malnič. Da ni 
t ako , imamo se zahvaliti dr Tonkli-u, kateri je nekaj 
že zjutraj, posebno pa popoldne slovenske posestnike 
kolikor toliko discipliniral. Ime'a sta dopoldne — za 
izvoljencema gg. KovaČič-em in Faganel-om — največ 
glasov Tacco in Malnič, pri n o v i popoldanski volstvi 
pa so se (ker so bili Goriški meščanski volilci izostali) 
slovenski možje zedinili za dobrega Slovenca g. K o c i 
j a n č i č - a (grof Attems-ovega oskrbnika iz Podgore). 
— Preteklo sredo (9. dne t. m.) je bila huda bitva med 
2 strankama laških posestnikov. Ena — „lsonzou-va— 
stranka j e hotela na vsak način izpodriniti dr. Pajerja, 
kateri je pa z e n i m glasom zmagal. Voiilcev je bilo 
87 ; on je dobil 44 glasov. Druga 2 izvoljenca sta gg. 
B e n a r d e l l i in Leop. grof S t r a s s o l d o (oba stara 
posl.). — Preglejmo slovenske poslance. Bjrez „Sloge", 
oziroma p r o t i n je j , so zmagali dr... Abram, Faganei, 
Kocjančič in Winkler; brez „Sloge" bi bili tudi zrna-
gaTi^or jup in dr. Tonkli, brž ko ne tudi Po vse, ker 
j e p o v s o d p o deželi dobro znan , gotovo pa Mahorčič. 
Gosp. Kovačič ni zmagal v tistem volitnem zboru, ka
teremu ga j e prvikrat „Sloga" ponudila, ampak še le v 
drugem. Najslavniše so zmagali Abram, Faganei in 

Winkler ; vsi trije („izdajalci") so imeli na 2 voliščih, 
oziroma v 2 volitnih zborih, večino ali skoraj večino 
glasov, namreč: Abram v Gorici (29/10.) 45 glasov, na 
Krasu v s e ; Faganei (29/10.) 4 5 , v vel. posestvu včeraj 
večino; Winkler v kmečkih občinah 36 (tri manj , ko 
večino), v trgih v s e glasove. — Kar se iz tega pre
gleda poda, naj p r e m i š l j u j e ,,Slogin" odbor (kate
rega predsednik, gosp. V. D o l e n e c , tudi ni izvoljen). 
Prav je imel uni „Sloginr" odbornik, ki je rekel: „Da 
bi bili mi T o n k l i - a * ) poslušali " (der Rest ist 
schweigen), oicer pa — „errando discimus"; — samo 
ne ponašati se z „ z m a g o " , ker je — n i ! Druge re-
kriminacije, ki jih imam za „Slogo" pripravljene, naj 
ostanejo za zdaj „in actis". — Novega državnega pravd-
nika imamo. Naš domačin je, g, M h. U r b a n č i č ; nje
gov namestnik pa j e Goričan g. C a n e v a r i. — Nena
vaden m r a z imamo tudi pri na3 (—3° R. j ; predvce-
raojim smo imeli prvi sneg. Repa je na polji pomrznila. 

Iz Fodgorice okolice Ljubljanske. — Pri novi voiitvi 
občinskega starešinstva so bili Ignacij S o j e r iz Pod-
gorice za župana, Janez S o n c iz Psate , Janez Z a j e c 
in Lorenc R u č g a j , oba iz Sent Jakoba, pa za sveto
valce izvoljeni. 

Iz Prapreč. — 21. dne u. m. je bila za našo občino 
županova volitev, pri kateri je bil izvoljen S t e p e c 
France iz Martinove vasi. 

Iz Dolskega 11. nov. J . V. (Kmetijski tabor) pre
teklo nedeljo je bil v resnici velikanak, zbralo se je 
prav veliko kmetiških ljudi iz Dolske, St. Helenske in 
Ihanske fare, poslušat nauke gosp. profesorja P o v še ta , 
ki nam ga je si. kmetijska družba na veliko naše ve
selje poslala. Po prijaznem pozdravu je pričel častiti 
gospod profesor svoj govor, s katerim nam je razkladal 
mnogovrstne za kmetijstvo jako važne nauke, namreč 
umno pripravljanje gnoja in umno napravo gnojišč, me
šani gnoj, katerim rastlinam je treba bolj, katerim manj 
gnojiti, kako globoko orati; priporočal j e posebno ko
ristna deteljna plemena, kakor nemško deteljo (Luzerno), 
turško deteljo (esparseto), repuljo itd. Zel6 je kmetom 
všeč bil ves poduk. Dalje je govoril o koristi umne 
živinoreje, kako bi mogel kmet zemljišča lahko zbolj-
šati, več krme za živino pridelati in potem več živine 
si rediti ter po vsem tem dohodkov več si pridobiti, da 
bi lože izhajal v sedanjih caäih, ko veliki davki delajo 
veliko skrbi gospodarjem. Častiti govornik pa tudi ni 
pozabil silne potrebe za celo našo okolico, da bi se 
namreč uravnalo obrežje S a v e . Pazljivo so poslušali 
kmetje izvrstni govor gospoda profesorja v lepi domači 
besedi, po končanem govoru pa veseli in hvaležni za
pustili šolsko poslopje, ki je vse polno bilo tako, da 
še polovica poslušalcev ni mogla va-nj. Enoglasna je 
bila želja, naj bi se kmalu zopet ponavljal tak poduk, 
ki ga moremo v resnici seme imenovati, iz katerega se 
bode obrodilo mnogo dobrega sadu. Naj koj na tem 
me3tu slavni kmetijski družbi tudi objavim željo, ki mi 
jo je razodelo več kmetov, naj bi se jim podelila semena 
nemške detelje brezplačno ali vsaj po znižani ceni. — 
Po končanem taboru je prijazni gosp. župnik Jarc po
vabil gospoda prof. Povšeta in več druzih poslušalcev 
njegovih na večerjo, pri kateri smo se prav dobro imeli 
in marsikatero zdravico napili, posebno velecenjenemu 
današnjemu gospodu govorniku, pa tudi ne pozabili si. 
kmetijske družbe z navdušenim klicem: Bog jo živi in 
vse rodoljube , ki v glavnem njegovem odboru se tru
dijo za korist kmeta! 

*) Dr. T o n k l i ni „Slogin" odbornik, ampak le njega 
svetovavec. Pač pa je odbornik g. Faganei. Pis. 



Iz Ljubljane. — No, zdaj vsaj vemo, odkodi zadnje 
mesece izvira tako pogostno policijsko z a s e g a n j e po
sebno slovanskih časnikov. Na interpelacijo poslanca 
Neuwirtha in 54 tovarišev v zbornici poslancev: ali j e 
r e s , da je ministerstvo razposlalo deželnim predsedni
kom o k r o ž n i c o , v kateri se jim ukazuje o s t r a ti
skovna policija? je ministerstva predsednik Auersperg 
pretekli teden odgovoril, d a j e t o r e s , in pri tej priči 
je bral okrožnico svojo od 29. julija t. 1., katera gla
varjem deželnih vlad na srce po klada, naj delajo na to, 
da državne pravdnije in policija glede na ustanek na 
Turškem in novo Avstrijsko ogersko pogodbo ostro ču* 
jejo nad tem, da č a s n i k i ne v z n e m i r j a j o l j u d 
s t v a , ter da se policija v zatiranje nepovoljnih glasov 
poslužuje konfiskacij. — Ker nam pod Damoklejevem 
mečem te okrožnice ne gre na dalje razpravljati, na 
koliko je upravičen oni ukaz, zato rečemo le to , da bi 
se dalo mnogo pravdati o tem: ali časniki bolj v z n e 
m i r j a j o ljudstvo, ali pa postopanje diplomacije, ki ob
ravnava dogodbe. Zbornica poslancev je pretekle dni o 
tem dosti jasno govorila. 

— P r i h o d n j o s r e d o je občni zbt r d r u ž b e 
k m e t i j s k e , kakor kaže vabilo na prvi strani današ
njega lista. Naj bi se ga častiti udje obilo udeležili in 
s tem kazali , da jim je mar za blagor kmetijstva, ki 
je podlaga blagostanja tudi naše dežele! Radostni smo 
iz Novega mesta ravno pred tiskom današnjega lista 
od jako marljivega g. Ogulina prejeli okrožnico, ki jo 
j e odbor Novomeške podružnice razposlal svojim udom, 
v kateri jih vabi za prihodnjo nedeljo (19. dne t. m.) 
dopoldne ob 11. uri v mestno hišo v zbor, da obrav
navajo 8 važnih toček, ki jih je odbor zapisal v svoj 
program. Naj bi ta okrožnica privabila vse domoljubne 
ude v oklicani zbor! 

— (Odbor družbe kmetijske) je v seji 5. dne t. m. 
sklenil c. k. deželni vladi priporočati dovoljenje napro-
šenih 4 sejmov v S e m i č u in S m e l e d n i k u . 

— (Preskusnja učencev na Slapski sadje- in vino-
rejski soli) se j e , kakor smo izvedeli iz uätnega poro
čila, zopet letos prav zadovoljno izvršila. Čudimo se le, 
da ni nobenega Vipavca, ki bi bil pero zastavil za po
ročilo o tem zavodu, ki je vendar v prvi vrsti namenjen 
koristi Vipavski! 

— (Deželni odbor) je v seji 11. t. m. predlogu po
množenega krajnega šolskega sveta pritrdil, da se Ma
rija V e r d e r b e r in Adela K r u š i č imenujete za defi
nitivni učiteljici na ljudski šoli v Kočevji. — Zupana 
Primoža C ep o n a v Horjulu je deželni odbor postavil 
za svojega zastopnika v okrajnem cestnem odboru Vrh
niškem. 

— Gosp. pl. Jožef R o t h , c. k. dvorni svetnik pri 
tukajšnji deželni vladi, je 13. dne t. m. v 60. letu svoje 
starosti nagle smrti (hernia incarcerata) umrl. Deželna 
vlada, kateri je mnogokrat namestni predsednik bil, je 
zgubila po njem jako izvedenega in jako delavnega 
svetnika. 

— (Pendant h Klunovi afairi) je n e n a d n a pre
stava prof. S u k l j e - a od tukajšne gimnazije v Wiener-
Neustadt. Nihče ne v e , o čem se je v zemljepisji in 
zgodovini izvrstni učenik pregrešil, da med letom.in bo-
lehen v hudi zimi se mora preseliti v nemško gimna
zijo, od kodar pa pride neki prof. Zeche na tukajšnjo. 
Se je li ministru zameril zato, ker se je zameril ,,Tag-
blattu" ? 

— Gosp. L e o p o l d a za zdaj brez daljšnje raz
prave le resno opominjamo, naj opusti lažnjivo obreko
vanje, kakoršno utegne shodno biti vinskim kramam, a 
nikakor ni, če tudi na ljubo komu, dostojno možem, ki 

imajo delovati v nogradu Gospodovem. Ako pa bi to 
svarilo ne pomagalo, pridemo po znanem pregovoru „s-
klinom na klin". Materijala za brambo pravice in res^, 
niče nam na nobeno stran ne manjka. ' : P* f*a**~ # w 

— (Za prihodnje porotne sodbe Ljubljanske) je kot 
predsednik imenovan deželne sodnije predsednik G e r -
č a r , za namestnika pa gospoda K a p r e c in L e i t -
m a j e r . Novomeškim porotnim sodbam predsednik bo 
kresijske sodnije predsednik J e v n i k a r , namestnik 
njegov pa dr. V o j s k a . 

— (Krasno sliko Srbskih vojskovoditeljev), nazna
njeno že v našem „Oglasniku", dobili smo iz Dunaja 
v r o k e . Res! zanimivo je po obrazu poznati junake, 
ki se borujejo za pravo človečanstvo, in kakor so zem
ljevidi bojišča zdaj tudi čitalnicam našim potrebni, da 
poznajo kra je , kjer se preliva kri zji_svetinje vere in 
narodnosti, isto tako dobro doide jim slika m o ž , ki 
vodijo boj za nje. Naj se tedaj tudi ta slika ne po
greša v nobenem narodnem domu! 

— Za b l a z n e (bolnike na umu) boljšega stanu 
je v norišnici na Studencu pri Vevčah napravljena po
s e b n a s o b a z lepim pohišjem. To se naznanja onim, 
kateri žele kakega tacega bolnika v norišnici bolje 
oskrbljenega imeti. Pogoji zarad sprejema in plačila ae 
izvedo pri opravništvu deželnih dobrodelnih naprav v 
Ljubljani. 

— (Slovensko gledišče.) V nedeljo 19. dne t. m. se 
bode v slovesno razsvetljenem prostoru na Čast godu 
naše presvitle cesarice predstavljala prvikrat sloveča 
igra v 2 oddelkih in 4 dejanjih „Lowoodska sirota". 
Upamo, da se bode kaj bolje napolnilo gledišče, kakor 
zadnjikrat. — Predstava „Cigana" občinstva po večem 
ni zadovoljila. Videlo se je skoro, kakor da bi nekateri 
igralci šli nazaj , ne pa napredovali. To velja posebno 
o gosp. Sušteršiču. Zakaj gosp. Kocelj ni njegove na
loge prevzel, tega ne uganemo, zlasti ker je vzel si na
logo s tremi besedami. Tako bo šlo težko naprej , če
ravno bi dohajale „nove moči" , kakoršni smo videli v 
gospicah Brlogarjevi in Tekalčevi. Občinstvo se bo gle
dišča naveličalo, kaj pa potem? 
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